
5 گردشگری

گروه گردشــگری - تعدادی 
از فعــالان حــوزه میراث فرهنگــی، 
صنایع دستی و گردشگری در نشست 
رونمایی از الواح هخامنشی، مطالبات 
و دغدغه هــای خــود را بــه گوش 
مســعود پزشــکیان رئیس جمهور 
رســاندند. هر چند که این مراســم از 
حضور مرمت گران، باستان شناســان 

و معمــاران خالــی بود و 
بیشــترین زمان بــه فعالان 
بخش خصوصی در صنعت 
گردشــگری اختصــاص 
یافتــه بــود. »حرمــت الله 
رفیعی« رئیس انجمن دفاتر 
خدمات مسافرت هوایی و 
جهانگردی ایران بیان کرد: 
گردشگری چیزی از دولت 
نمی خواهد تنها می خواهد 
موانعی که به ناحق بر گرده 
آن وجــود دارد را حل کنید. 

یکی از مشکلات و موانعی که در این 
حوزه وجود دارد، مالیاتی اســت که 
بی جا به گردشگران تحمیل شده است. 
چرا صنعت هوایــی از مالیات معاف 
نیســت؟ الان می گویند به دلیل تأخیر 
و تعطیلی مسیرهای هوایی پول مردم 
را بدهید ما مشــکلی نداریم ولی مگر 
محصول ماست که پولشان را بدهیم؟ 
ما صاحب محصول نیســتیم هتلدار و 
ایرلاین پول مردم را نمی دهد. او با اشاره 
به فشارهای مضاعف ادارات مالیاتی 
بر فعالین بخــش خصوصی صنعت 
گردشگری اعلام کرد: مالیات به ناحق 
بر گرده صنعت گردشگری نشانده اند و 
این در حالی است که بخش خصوصی 
صنعت گردشگری ایران هیچ امکانات، 
تسهیلات و بخشودگی از دولت طلب 
نمی کند و تنها خواسته اش این است که 
در یک چارچوب مشخص و شفاف 
از فعالان صنعت گردشــگری کشور 

مالیات گرفته شــود. وی با اشــاره به 
اخذ مالیات بر ارزش افزوده از فعالان 
صنعت گردشگری کشور اعلام کرد: 
می گویند باید مالیــات ارزش افزوده 
بدهید. در حالی که مثلا مســافر مسیر 
تهــران - ونکوور تنهــا ۴۰ دقیقه در 
مسیر ایران اســت و ساعتهای مابقی 
مســیر اصلا در فضای ایران نیســت 

و این درحالی اســت که حمل و نقل 
معاف از مالیات است. با این حال تاکید 
دارند در بخش حمل و نقل هوایی باید 
مالیات بر ارزش افزوده پرداخت شود. 
رفیعی با انتقاد از اخذ عوارض خروج از 
کشور از مسافران و گردشگران گفت: 
متاسفانه نمایندگان مجلس برخلاف 
منافع ملت طرح عجیب اخذ ۱۰ یورو 
بــه ازای خروج هر مســافر را مطرح 
کردند. باید از نمایندگان محترم پرسید 
که چرا ۱۰ یــورو را مطرح کرده اند؟ 
مگــر پول رایج مملکت ریال و تومان 
نیست؟ پس چرا آن ها یورو را در طرح 
خود پایه گذاری کرده اند؟ اصلا به چه 
دلیلی باید ۱۰ یورو بیشــتر از مسافر و 
گردشگر خروجی در این کشور گرفته 
شود؟ این ها مشکلات اصلی صنعت 
گردشــگری کشور است که به گرانتر 
شدن هزینه های سفر منجر شده است.

وی بــا انتقاد از بخشــنامه های 

صادر شــده در چند روز گذشته و لغو 
پروازها در کشور اعلام کرد: چند روز 
است فرودگاه های ایران تعطیل شده و 
بخشنامه های بلااثر صادر می شود که 
دفاتر خدمات مسافرتی باید پول مردم 
را بدهند. البته که این پول باید پرداخت 
شود ولی مگر دفاتر مسافرتی صاحب 
پرواز و صاحب هتل هســتند؟ مراکز 
اقامتــی و هواپیماها ارتباطی 
با دفاتر مســافرتی ندارند و 
خودشان باید پول مسافرانی 
که سفرشــان را کنسل کرده 
اند، پرداخت کنند که به دفاتر 
نمی دهند و مــردم را با دفاتر 
دچار مشــکل کــرده اند. در 
بخش دیگری از این نشست 
نماینده حوزه صنایع دستی، 
ســهیلا صفرزایــی، بود که 
گفته شد از کارآفرینان صنایع 
دســتی است اما او خودش را 
فعال قرآنــی و اجتماعی معرفی کرد 
و مطالبه ای جز توجه بیشــتر به حوزه 
صنایع دستی نداشت. وی سخنانش را 
بــه این جمله ختم کرد که ما در حوزه 
صادرات صنایع دســتی مشکل داریم 
اگر در حوزه صــادرات نگاه ویژه ای 
شود می توانیم در بحث اقتصاد قویاً به 
کمک این سرزمین بیاییم. در سالهای 
اخیر نگاه ها به صنایع دســتی حداقلی 
بوده این درحالی اســت که با رویکرد 
درســت و حمایت از صنایع دســتی 
می توان اقتصاد ایران و بازار جهانی را 
بــه نفع خود تغییر دهیم و به صادرات 

نفت کمتر متکی باشیم.
درحال حاضر مشکلاتی در این 
حــوزه وجود دارد که یکــی از آن ها 
مدیریت صنایع دستی است که بسیار 
ضعیف اســت از همین رو، از رئیس 
جمهــور تقاضا داریم کــه با توجه به 
ارزش افزوده ای که صنایع دستی دارد 

از بیمــه و صندوق هنرمندان حمایت 
شــود. این فعال صنایع دستی رئیس 
جمهور را به شیر مادران سرزمین ایران 
قســم داد که اگر این توجه به صنایع 
دستی انجام شود، رونق اقتصادی رقم 

خواهد خورد.
شورای عالی میراث فرهنگی 
صنایع دســتی و گردشــگری 

تشکیل شود

جمشــید حمــزه زاده رئیــس 
جامعه هتلداران کشــور یکی دیگر از 
ســخنرانان این نشست بود. او گفت: 
صنعت گردشــگری نیازمند حمایت 
دولت است و همت دولت چهاردهم 
را می طلبد. تعریف بسته های مشوق و 
نیز حمایت های دولت از این صنعت 
بسیار ضروری است که در این باره به 
صورت مشــخص موضوع مالیات و 

نیز ارائه تسهیلات کم بهره نقش بسیار 
مهمی برای برطرف کردن مشــکلات 
دارد.  یکی از اقدامات بســیار خوب 
وزیر میراث فرهنگی، گردشــگری و 
صنایع دستی، تشکیل شورای راهبردی 
با حضــور نخبگان و پیشکســوتان 
هر ســه حوزه بود. امیدوارم دولت از 
این شــورای راهبردی حمایت کند و 
موارد مطرح شده در این جلسات این 

شــورا، به صورت مصوبه در شورای 
عالی میراث فرهنگــی مورد پذیرش 
قرار گیرد و پیگیری شــود. حمزه زاده 
گفت: اســتدعا دارم که شــورایعالی 
میراث فرهنگی و گردشگری تشکیل 
شــود تا منجر به مصوباتی در راستای 
حل مشکلات موجود شــود. ما اگر 
می خواهیم سالی صد هتل بسازیم باید 
دولت حمایت جدی از سرمایه گذاران 
کند و وفاق ملی داشته باشیم اینها محقق 
نمی شود مگر با حمایت دولت. تعریف 
بســته های حمایتی و مشــوق های 
حمایتــی نیز مهم هســتند. از جمله 
مشوق های حمایتی که منجر به رسیدن 
ما به اهداف برنامه هفتم توسعه خواهد 
شد ارائه تسهیلات به سرمایه گذاران 
گردشگری است.وی مطالبات صنف 
هتلداران را اینگونه مطرح کرد: تعلق ۷ 
درصد یارانه از محل تسهیلات دولتی و 
افزایش مشارکت بانک ها بازپرداخت 
ده ساله وام ها اختصاص ۳۵ همت برای 
ساخت هتل های جدید که ۱۰ همت 
آن صرف بازسازی و نوسازی هتل های 
قدیمی شود؛ همچنین اعطای ده سال 
معافیــت مالیاتی جدید به هتلداران از 
جمله مطالبات ماست. حمزه زاده بیان 
کرد: مهمانسراهای دولتی رقیب بخش 
خصوصی هستند از دولت می خواهیم 
این مراکز را واگذار کند و از ســاخت 
واحدهــای جدیدی اقامتی توســط 

نهادهای دولتی جلوگیری شود.
صنــدوق حمایت از فعالان 

تشکیل شود
بعــد از حمــزه زاده، محســن 
حاجی سعید به نمایندگی از راهنمایان 
گردشگری سخنان خود را درخصوص 
موانع موجود در بخش گردشــگری 
مطرح کرد. او گفــت: همانند رئیس 
جمهور از ادبیات صمیمانه ای استفاده 
می کنم و آن هم این است که می پرسم 

پــای وعده های خودتان بــه جوانان 
می مانید دیگــر؟ رئیس هیأت مدیره 
تشکل حرفه ای راهنمایان گردشگری 
گفت: یکــی از موضوعاتی که باید به 
صورت جدی مورد توجه قرار گیرد، 
مقابله با پروژه ایران هراســی اســت. 
تبلیغات منفی رسانه های غربی باعث 
شده تا گردشــگران خارجی کمی به 
ایران بیایند در حالی که ما سرشــار از 
ظرفیت و جاذبه گردشــگری هستیم.  
اگر می خواهیم اقتصاد کشور شکوفا 
شــود باید گردشــگری رونق گیرد و 
برای توســعه و رونق گردشگری باید 
با پــروژه ایران هراســی مقابله کنیم. 
حاجی ســعید اعلام کرد: شعار دولت 
چهاردهم وفاق ملی است. وفاق ملی 
صلــح و امنیت را به دنبــال دارد. باید 
بتوانیم با توجه به ظرفیت هایی که داریم 
با پروژه ایران هراسی مقابله کنیم. اگر 
موفق شویم با ایران هراسی مقابله کنیم 
در حقیقــت قدرت نرم خود را به دنیا 
نشان داده ایم.اوجانی، از سرمایه گذاران 
حوزه گردشگری، نیز سخنانی کوتاه 
درخصوص سرمایه گذاری در صنعت 
گردشگری داشــت. وی تاکید کرد: 
گردشگری نیاز به سرمایه گذاری دارد 
اما سرمایه گذاری در صنعت هتل سازی 
دیربازده است و مانند ساختمان سازی 
نیست که ســرمایه فرد به زودی به او 
بازگردد بلکه زمان بر اســت. از این رو 
دولت باید ســازوکارهای حمایت از 
ســرمایه گذاران در حوزه گردشگری 
و هتل ســازی را فراهم کند. تقاضای 
مــا از دولت چهاردهم این اســت که 
موانــع پیش روی ســرمایه گذران را 
بردارد و برنامــه ای را تدارک ببیند که 
ســرمایه گذاران داخلی و خارجی با 
خاطری آسوده در صنعت گردشگری 
و هتل ســازی ایران، ســرمایه گذاری 

کنند.

گروه گردشگری -تپه ای باستانی 
در اســتان فــارس پیدا شــده که زیر 
موزاییک ها و بتن یک پارک محلی دفن 
است درحالی که احتمال دارد کشفیات 

کاوش در این محدوده تاریخ شیراز را 
کهن تر کند.

اوایل شــیوع بیمــاری کرونا در 
بهمن ســال ۹۸ یکی از دانشــجویان 

باستان شناســی که در پروژه عمرانی 
پارکی در شهر شیراز فعالیت می کرده 
به صورت اتفاقی به آثار تاریخی سنگی 
برخورد کرده و کشــفیاتش را با استاد 
باستان شناســی خود در استان فارس 
در میان گذاشــته و او هم تایید کرده که 
این آثار تاریخی هستند. آثار یافت شده 
به عسگری چاوردی باستان شناس در 
اســتان فارس نیز نشان داده شده او هم 

اظهار شگفتی کرده است. 
از ســویی این آثار و کشفیات این 
تپه تاریخی برای ثبت در فهرست میراث 
ملی با اداره کل میراث فرهنگی فارس به 

شور گذاشته شد ولی تلاش ها برای ثبت 
این تپه تاریخی به نتیجه نرسیده است. 
هوشنگ اسفندیاری پور باستان شناس 
اســتان فارس درباره ایــن موضوع به 
خبرنگار مهر بیشتر توضیح داد و گفت: 
این تپه تاریخی در جریان عملیات خاک 
برداری برای ساخت پارک، سر تلی به 
نام تل بادی پیدا شــد و دانشجوی من 
تعدادی ابزار ســنگی اطراف چاه ارت 
دید و برای بررسی بیشتر نزد من آورد تا 

صحت آن را بررسی کنیم. 
وی با بیان اینکه طبق بررســی ها 
احتمالاً آخرین لایــه زندگی در اینجا 

برابر اســت با اولین لایه زندگی در تپه 
باســتانی و ۷ هزار ســال تل پوستچی 
گفت: این ابزارآلات از عمق یک و نیم 
متری بیرون آمده یعنی در تاج تپه بوده 

است. 
بنابراین شــاید تا رسیدن به خاک 
بکر، بتوان لایه های قدیمی تر از ۷ هزار 
سال پیش هم مشاهده کرد. این ابزار در 
لایه قدیم تل پوستچی بقایای معماری 
و سفال باکون پیدا شده است درحالی که 
در تل بادی ابزار سنگی در لایه جدید به 
دست آمده است این اتفاق نشان می دهد 
که به احتمال زیاد قدمت تل بادی خیلی 

بیشتر از پوستچی است.
اســفندیاری پــور گفــت: تپه 
پوستچی با همین کشفیات در سال ۹۵ 
توسط آقای عسگری چاوردی حفاری 
و بررسی شد اما بعد از آن از او خواستیم 
تا کشفیات تل بادی را هم بررسی کند 
منتها ایشان مســئولیت های بیشتری 
گرفت و این موضوع حداقل دو ســال 

است که بلاتکلیف مانده است. 
این کشفیات برای آقای عسگری 
قابل توجه بود و قرار شــد برای کاوش 
در آن بودجه ای بگیرد و مقاله ای مشترک 
نوشته شود ولی اتفاقی نیفتاد حتی یک 

ســال و نیم پیش برای ثبــت ملی آن 
اقدام کردیم امــا گفتند که ارزش ثبت 
ندارد! این درحالی اســت که بسیاری 
از تپه های تاریخــی دیگری که من به 
عنوان کارشــناس دادگســتری از آن 
بازدید کرده ام، در ســطح پایین تری از 
این تل بوده اند ولی به عنوان میراث ملی 
ثبت شــدند. حتی قرار بود یک نفر که 
دانشــجوی دکترای زاگرس میانی بود 
از دانشگاه تهران برای بررسی به اینجا 
بیاید اما با شیوع کرونا این کار هم انجام 
نشــد. درحال حاضر روی تل بادی به 
عنوان بخشــی از پارک ساخته شده و 

روی آن کفســازی موزاییکی کرده اند 
و از ســاختمانهای اطــراف هم به آن 
مشرف هســتند. در واقع برای بررسی 
آن باید ترانشه ای ایجاد شود. شاید اگر 
به لایه های پایین تر برویم تاریخ شیراز 
حداقل دو ســه هزار ســال به قدیم تر 
برگردد. بنابراین بررسی محوطه از این 
نظر اهمیت دارد که یک تپه تاریخی پیدا 
کردیم کــه می توانیم بگوییم در جلگه 
شــیراز آثار زندگی داریم این درحالی 
است که خیلی از مناطق باستانی شیراز 
به خاطر زندگی شهری از بین رفته است 

ولی این تپه را هنوز داریم.

در نشست فعالان میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی با پزشکیان مطرح شد؛

صنعت گردشگری نیاز به کمک دولت 
ندارد، موانع را از جلوی پای فعالان 

این صنعت بردارید
فعالان میراث فرهنگی،گردشگری و صنایع دستی دغدغه ها و مطالبات خود را با رئیس جمهور 

در میان گذاشتند و خواستار تشکیل شورای عالی میراث، حذف و کاهش مالیات ها و رفع موانع پیش پای بخش خصوصی، 
ایجاد صندوق حمایتی و افزایش تسهیلات دولتی به هتل ها بود.

شنبه 21 مهر 1403، 8 ربیع الثانی 1446 ،12 اکتبر 2024، شماره 4565، صفحه

تعلق ۷ درصد یارانه از محل تسهیلات دولتی 
و افزایش مشــارکت بانک ها بازپرداخت 
ده ســاله وام ها اختصاص ۳۵ همت برای 
ساخت هتل های جدید که ۱۰ همت آن صرف 
بازسازی و نوسازی هتل های قدیمی شود؛ 
همچنین اعطای ده ســال معافیت مالیاتی 
جدید به هتلداران از جمله مطالبات ماست.

کشفتپهباستانیزیربتنوموزاییک؛تاریخشیرازبهعقبمیرود؟


